

questions of a permanent Togoland representative on the Trusteeship Council and the establishment of a United Nations Consulate in Togoland;

Decides to inform the petitioner that the right to submit written comments on the affairs of the Trust Territories is available to their inhabitants within the framework of the International Trusteeship System and has been provided for in those rules of procedure of the Trusteeship Council which deal with petitions;

Decides further to inform the petitioner that the Charter of the United Nations and the rules of procedure for the Trusteeship Council provide that visits to the Trust Territories shall be periodic and at times agreed upon with the Administering Authority and that at present Visiting Missions are sent to each of the ten Trust Territories once every three years;

Invites the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioner of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Twenty-eighth meeting,
17 July 1950.*

274 (VII). Question of the status of the Territory as raised in certain petitions concerning Togoland under French administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its seventh session, in consultation with France as the Administering Authority concerned, which designated Mr. Cédile as special representative, those parts of the following petitions which raise the question of the status of the Territory:

(1) Petition from the *Assemblée représentative du Togo* (T/Pet.6/23-7/21);

(2) Petition from the Togoland Progress Party, Anécho Togo Section (T/Pet.6/44-7/51);

(3) Petition from Mr. Max Ahtson (T/Pet.6/143-7/116),

Having taken note of the oral statement of the special representative on this subject,

Having noted the assurance given by the Administering Authority that the inhabitants will have the right at the appropriate time to determine for themselves whether they should remain in the French Union or assume a status of independence outside the Union,

The Trusteeship Council

Decides to inform the petitioners that the question of the status of the Territory has been and will be examined in connexion with its examination of the annual reports of the Administering Authority on the administration of the Territory;

Invites the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Twenty-eighth meeting,
17 July 1950.*

permanent du Togo au Conseil de tutelle et la création d'un consulat des Nations Unies au Togo;

Décide d'informer le pétitionnaire que le droit de présenter des observations écrites sur les affaires des Territoires sous tutelle est accordé aux habitants desdits Territoires dans le cadre du régime international de tutelle et est prévu aux articles du règlement intérieur du Conseil de tutelle qui concernent les pétitions;

Décide d'informer le pétitionnaire que la Charte des Nations Unies et le Règlement intérieur du Conseil de tutelle stipulent que les visites dans les Territoires sous tutelle sont périodiques et auront lieu à des dates convenues avec l'Autorité chargée de l'administration et qu'actuellement des missions de visite sont envoyées tous les trois ans dans chacun des dix Territoires sous tutelle;

Invite le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle du pétitionnaire, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Vingt-huitième séance,
17 juillet 1950.*

274 (VII). Question du statut du territoire, soulevée dans certaines pétitions concernant le Togo sous administration française

Agissant en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné à sa septième session, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. Cédile comme représentant spécial, les passages des pétitions ci-après qui soulèvent la question du statut du Territoire:

1) Pétition de l'Assemblée représentative du Togo (T/Pét.6/23-7/21),

2) Pétition du Parti togolais du progrès, section d'Anécho, Togo (T/Pét.6/44-7/51),

3) Pétition de M. Max Ahtson (T/Pét.6/142-7/116),

Ayant pris acte de la déclaration verbale du représentant spécial sur cette question,

Ayant pris acte de l'assurance donnée par l'Autorité chargée de l'administration, d'où il ressort que les autochtones auront le droit, le moment venu, de décider d'eux-mêmes, s'ils resteront dans l'Union française ou s'ils se donneront un statut indépendant en dehors de cette Union,

Le Conseil de tutelle

Décide de faire savoir aux pétitionnaires que la question du statut du Territoire sous tutelle a été et sera étudiée à l'occasion de l'examen par le Conseil des rapports annuels présentés par l'Autorité chargée de l'administration, sur l'administration du Territoire;

Invite le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Vingt-huitième séance,
17 juillet 1950.*